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تفسير حديثي از باقرالعلوم(ع) توسط آيتالله وحيد خراساني

آيتالله حسين وحيد خراساني از مراجع تقليد شيعيان در بحث امروز خود گفت: امام باقر (ع) در حديثي به «جابر بن

يزيد جعفي» وي را به پنج چيز وصيت ميكند كه اولين و مهمترين آنها پرهيز از ظلم است....

آيتالله حسين وحيد خراساني از مراجع تقليد شيعيان در درس خارج خود گفت: امام باقر (ع) در حديثي به «جابر بن يزيد
جعفي» وي را به پنج چيز وصيت ميكند كه اولين و مهمترين آنها پرهيز از ظلم است.

آيتالله حسين وحيد خراساني در درس امروز قواعد فقيه خود با توجه به ايام شهادت امام باقر (ع) به جاي تدريس به بيان
برخي از فضائل امام باقر (ع) پرداخت.

آيتالله وحيد با بيان اين كه براي صحبت از امام باقر (ع) ابتدا بايد فاصلهمان با اهل ولايت او معين شود، گفت: نام بردن از امام
باقر (ع) آسان است، اما درك معناي "باقر " و رسيدن به مفهوم آن بسيار مشكل است.

وي با اشاره به كميت و كيفيت علوم منتشره از امام باقر (ع) گفت: تنها "محمد بن مسلم " 16 هزار حديث از ايشان روايت
كرده است كه درك برخي از آنها حداقل احتياج به يك ماه بحث دارد. به عنوان مثال، امام در حديثي به "جابر بن يزيد جعفي "
كه در جلد 75 بحارالانوار آمده است، فرمود: "تو را به پنج چيز وصيت ميكنم: اگر به تو ظلم شد، تو ظلم نكن! " امام در اين
حديث از جابر ميخواهد كه عنوان ظلم را از لوح وجود خود پاك كند. اگر همين قسمت از حديث امام رعايت شود، براي اصلاح

دنيا و آخرت بشر كافي است.
آيتالله وحيد با اشاره به قسمت دوم حديث گفت: امام دراين قسمت ميفرمايد "اگر كسي به تو خيانت كرد، تو به وي خيانت
نكن ". امام باقر (ع) در قسمت سوم ميفرمايد "اگر تكذيب شدي و تو را به دروغ نسبت دادند، غمگين مشو! "، منظور امام
اين است كه اگر انسان را نيز ستايش كردند، از اين ستايش خشنود نشود. بيان همين لطايف از سوي امام است كه نشان

ميدهد "باقر علوم نبييّن " است.
اين مرجع تقليد شيعيان با طرح اين سؤال كه چرا امام باقر (ع) ابتدا بحث ظلم را بيان كرد و سپس به بيان خيانت پرداخت،

گفت: در كلام معصوم (ع) داريم كه "دِعَامَةُ الْإِنْسَانِ الْعَقْل " يعني "عقل " عمود خيمه آدميت است.
همچنين در حديثي در "مستدركالوسائل " آمده است كه "مَثَلُ الْعَقْلِ فِي الْقَلْبِ كَمَثَلِ السرَاجِ فِي الْبَيْت "، بنابراين نسبت
ظلم به عقل مانند نسبت ظلمات به نور است. اگر در انسان، ظلم راه يابد، نور عقل وي خاموش ميشود. به همين دليل امام

باقر (ع) ابتدا انسان را به پرهيز از ظلم سفارش ميكند.
آيتالله وحيد، رسيدن به مرتبهاي كه انسان حتي به ظالم هم ظلم نكند را نشان از طهارت تربيتشدگان در درگاه الهي
دانست و افزود: امام باقر (ع) در ادامه حديث ميفرمايد كه اي جابر! ولي ما كسي نيست مگر آن كسي كه اگر تمام اهل مصر
و بلد جمع شوند، تمام مردم شهر بر خوبي او اتفاق كنند، ابداً خشنود نشود و در او تأثيري نگذارد. اهل ولايت امام باقر (ع)

اينچنين هستند.
وي افزود: اگر همين حديث عملي شود، مقام آدميت به رفعت و مقامات عالي ميرسد.

اين مرجع تشيع با اشاره به روايتي از پيامبر اكرم (ص) گفت: رسول خدا فرمود: "اي جابر! بايد بماني تا سلام مرا به باقر علم
النبيين برساني. "، اصلاً عمر طولاني جابر نيز به بركت همين دعاي پيامبر بود تا سلام پيامبر را به فرزندش ابلاغ كند.

آيتالله وحيد در پايان تصريح كرد: لقب "باقر " را كسي به امام پنجم، محمد بن علي (ع) داد كه خدا در قرآن درباره او
ميفرمايد "وَمَا يَنطِقُ عَنِ الْهَوَى، إِنْ هُوَ إِلَّا وَحْيٌ يُوحَى "، يعني پيامبري كه از روي هوس سخن نميگويد.
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